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   گزارش2
 پـس از وقـــوع 
زلزله 7/3 ريشتري 
استان كرمانشاه به وقوع پيوست بي خانماني 
70هـزار نفـر از هموطنـان بـود. در آن زمان 
مسئولان تصميم گرفتند به خانواده هايي كه 
سرپناه خود را از دست داده اند تا زمان تكميل 
واحدهاي مسكوني، به طور موقت كانكس اهدا 
كنند، اما چند روز بعد مديركل دفتر نوسازي و 
بهسازي بنياد مسكن با اشاره به اينكه كانكس ها 
به مستأجران تعلق نخواهد گرفت، گفت: »اگر به 
مستأجراني كه خانه شـان در زلزله كرمانشاه 
آسـيب ديده كانكس بدهيم با توجه به اين كه 
مالك نيستند قطعاً در فضاهاي عمومي شهر 
مستقر مي شوند و سـيماي شهر پس از مدتي 
تبديل به نوعي حلبي آباد خواهد شد.« پس از 
اين اظهارات و با گذشت زمان و اسكان اين افراد 
در چادرها و مكان هاي موقتي و بروز مشكلات 
ريز و درشـت حالا اسـتاندار كرمانشاه گفته: 
»مظلوم ترين قشر آسيب ديده در جريان زلزله 
كرمانشاه مسـتأجرين هسـتند لذا بايد براي 
تأميـن مسـكن آنهـا فكر اساسـي شـود.«

    
پس از وقوع زلزله 7/3 ريش��تري كرمانش��اه در 
آبان ماه كه منجر به ج��ان باختن و زخمي   21
ش��دن نزديك به 100هزار ت��ن از هوطنانمان 
ش��د تصميم گرفته ش��د تا در اولين اقدام براي 
خانواده هايي كه سرپناه خود را از دست داده اند 
سرپناه موقتي كه همان كانكس بود تهيه شود و 
در اختيار آنها قرار بگي��رد.  در اين ميان با اقدام 
خودج��وش هموطن��ان و تع��دادي از نهادها و 
سازمان ها 3هزار كانكس ساخته و به نيازمندان 
تحويل داده ش��د تا زم��ان تكمي��ل حانه هاي 
مسكوني شان در آنها به طور موقت ساكن شوند. 

  مستأجرين كانكس نمي گيرند 
چند روز از وقوع زلزله و برآورد ميزان تخريب ها 
مشخص شد 30هزار خانوار بر اثر زلزله خانه هاي 
خود را از دست دادند كه در اين ميان 3هزار خانه 
متعلق به مستأجران اس��تان كرمانشاه بود.  در 
حالي كه آن زمان قرار شد براي تمام كساني كه 
خانه هاي خود را از دست داده اند به طور موقت 
كانكس تعلق بگي��رد، اما ناگه��ان اين تصميم 
عوض و اعلام ش��د تنها كس��اني كه صاحبخانه 
بودند صاحب اين نوع خانه هاي موقت مي شوند و 
مستأجران نيز در چادرها اسكان پيدا مي كنند. 

مديركل دفتر نوسازي و بهس��ازي بنياد مسكن 
در خصوص علت اين تصميم گف��ت: »از آنجايي 
كه تعدادي از اين خانواده ها مس��تأجر بودند، لذا 
مسئولان اعلام كردند به اين افراد تنها چادر تعلق 
خواهد گرفت.« مجيد جودي در توجيه اين اقدام 
افزود: از آنجا كه اگر به آنها كانكس بدهيم قطعاً در 

فضاهاي عمومي شهر مستقر مي شوند و سيماي 
ش��هر پس از مدتي تبدي��ل به نوع��ي حلبي آباد 
مي ش��ود.« وي ادامه داد: »مال��كان كانكس را در 
محل خانه خود نصب مي كنند كه بع��د از اتمام 
بازسازي منازل، جمع مي شود اما اگر به مستأجران 
كانكس بدهيم ممكن است 10 سال ديگر هم در 
كانكس ها و در فضاهاي عمومي بمانند. بنابراين 
عدم ارائه كانكس به مستأجران يك كار كاملاً علمي 
و منطقي است.« به گفته وي، طبق چيزي كه در 
شوراي مديريت بحران تصويب شده، مستأجراني 
كه خانه ش��ان صد در صد تخريب شده 5ميليون 

تومان كمك بلاعوض دريافت مي كنند. 
  مستأجرين هم تسهيلات مي گيرند 

از آنج��ا كه س��خنان مديركل دفتر نوس��ازي و 
بهس��ازي بنياد مس��كن به ش��دت مورد انتقاد 
مستأجرين و مردم قرار گرفت و اين اظهارات فاقد 
هرگونه دليل و منطق بود باعث شد تا مسئولان 

تصميم جديدي در اين زمينه بگيرند.  سرانجام 
روز پنج شنبه اس��تاندار كرمانش��اه در نشست 
ستاد هماهنگي بازس��ازي مناطق زلزله زده كه 
با حضور رئيس س��ازمان برنامه و بودجه برگزار 
ش��د،  اعلام كرد: »از آنجا كه مظلوم ترين قش��ر 
آسيب ديده در جريان زلزله كرمانشاه مستأجرين 
هستند كه علاوه بر از دس��ت دادن سرپناه خود 
هيچ تسهيلات قابل توجهي دريافت نكردند لذا 
بايد براي حل مش��كل آنها چاره انديشي شود.«  
هوش��نگ بازوند مي افزايد: »پس از وقوع زلزله 
دركرمانشاه دولت بلافاصله 845 ميليارد تومان 
تسهيلات و 281 ميليارد تومان كمك بلاعوض 
تصويب كرد.« وي با اش��اره به اينكه سقف 12 
ميليون توماني تسهيلات براي تعمير واحدهاي 
آسيب ديده از زلزله ناكافي اس��ت ادامه داد: »از 
آنجا كه برخي واحدها ب��راي تعميرات به 20 و 
حتي 25 ميلي��ون تومان تس��هيلات نياز دارند 
انتظار داريم س��قف 12ميليون توماني در نظر 
گرفته شده برداشته ش��ود.« استاندار كرمانشاه 
با بيان اينكه بايد مس��تأجرين نيز ب��راي تهيه 
سرپناه تسهيلات دريافت كنند گفت: »جمعيت 
اين افراد حدود 3هزار خانوار است كه پيشنهاد 
مي كنيم تس��هيلاتي معادل مالكين براي آنان 
نيز در نظر گرفته شود تا بتوانند صاحب مسكن 
ش��وند. البته بايد مش��كل زمين اين افراد را نيز 
مرتفع كني��م.« بازوند اف��زود: »از آنجا كه بر اثر 
زلزله 1241 ميليارد تومان به زيرس��اخت هاي 
استان خس��ارت وارده ش��د و در كنار اين مهم 
ميزان خسارت وارده به خودروهاي شخصي هم 
وجود دارد از نماينده دولت خواستيم در زمينه 
رفع اين مشكلات تسهيلات مورد نياز را در اختيار 
اين استان قرار دهد.« وي ادامه داد: »همچنين 
اعتباري بالغ ب��ر 2/5 تا 3 ميليارد نياز اس��ت تا 

سرويس هاي بهداشتي ساخته شود.«

  آذربايجان شـرقي: مدي��ركل ميراث  فرهنگي، صنايع دس��تي و 
گردشگري استان آذربايجان شرقي از استقبال مخاطبان از غرفه ويژه 
تبريز 2018 به واسطه ارائه آيين هاي سنتي آذربايجان در دومين روز از 
نمايشگاه گردشگري و صنايع وابسته تهران خبر داد.  »مرتضي آبدار« 
با اعلام اين مطلب افزود: يازدهمين نمايشگاه بين المللي گردشگري و 
صنايع وابسته با هدف معرفي جاذبه هاي گردشگري، طبيعي، تاريخي، 
معنوي، سلامت، سوغات، كودك، غذا و صنايع دستي استان ها در محل 

دائمي نمايشگاه هاي تهران در حال برگزاري است. 
  خراسـان جنوبي: معاون توسعه روس��تايي و مناطق محروم نهاد 
رياست جمهوري، در رأس گروهي از مسئولان استاني و شهرستاني از 
اقامتگاه بوم گردي ناظر روستاي هريوند شهرستان سربيشه بازديد كرد.  
سيدابوالفضل رضوي، هدف از سفر به اين استان را بررسي و تبادل نظر 
پيرامون آيين نامه اجرايي و قانون اشتغال پايدار روستايي و عشايري بيان 
كرد و سقف اعتبارات اين استان را مبلغي حدود 300ميليارد تومان در 

حوزه اشتغال پايدار روستايي عنوان داشت. 
  سـمنان: رئي��س امور فرهنگي، ورزش��ي و گردش��گري س��ازمان 
برنامه وبودجه گفت: رسيدگي به اماكن مذهبي جزو دغدغه هاي جدي 
دولت است و در اين راه در حدتوان كمك خواهد كرد.  رضا معصومي راد 
در حاشيه بازديد از آستان مقدس امامزادگان سيدرضا و سيد علي اكبر)ع( 
لاسجرد گفت: مساجد، بقاع متبركه و اماكن مذهبي كانون مراجعه مردم 

در ادوار مختلف بوده اند و از جايگاه رفيع و با اهميتي برخوردارند. 
  سيستان وبلوچستان: فرماندار سراوان گفت: دولت براي مقابله با 
سوانح طبيعي در مناطق شهري و روستايي، طرح بهسازي و مقاوم سازي 
اماكن آسيب پذير با پرداخت تسهيلات و مشاركت مردم را اجرا خواهد 
كرد.  درويش نارويي افزود: قرار اس��ت در تمام شهرستان هاي استان 
نقاطي به صورت پايلوت براي اجراي طرح ايمن سازي اماكن آسيب پذير 
در نظر گرفته ش��ود.  وي ادامه داد: دولت براي ايجاد يك نقطه امن در 
واحدهاي مسكوني مبلغ 50 ميليون ريال تسهيلات پرداخت مي كند و 

با مشاركت خود مردم اين طرح اجرا خواهد شد. 
  يزد: رئيس مجمع خيرين مدرس��ه ساز اس��تان يزد گفت: خيرين 
استان يزد طي سه سال گذشته 112 ميليارد تومان براي مدرسه سازي 
كمك كردند.  اميرحس��ين رادمنش با اش��اره به اينكه مديركل سابق 
آموزش و پرورش استان يزد تعامل بسيار خوبي با خيرين مدرسه ساز اين 
استان داشت، افزود: با بهره مندي از اين تعامل و پيگيري هاي مديركل، 
طي سه سال گذشته 112 ميليارد تومان از خيرين استان جمع آوري 
شد.  وي ادامه داد: اين كمك ها در 10 ماهه امسال به 40 ميليارد تومان 

رسيده كه صرف نوسازي، بازسازي و ساخت مدارس جديد مي شود.

اواخر هفته گذشته بود كه با حضور ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام)ره( در استان هرمزگان چهار 
پروژه  مدرسه س��ازي بنياد بركت وابسته به اين 
س��تاد با 33 كلاس درس و حجم سرمايه گذاري 
47 ميليارد ريال در شهرستان هاي بندرعباس و 
ميناب افتتاح و به بهره برداري رسيد.  دبيرستان 
15 كلاس��ه بركت روس��تاي قلعه قاضي و س��ه 
مدرسه  شش كلاسه بركت در روستاهاي دودو، 
دماغ ريگ و كنار ترش شهرستان ميناب، چهار 
مدرسه اي بودند كه توس��ط رئيس ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام)ره( افتتاح شد. همچنين در 
اين حضور عمليات اجرايي س��اخت مدرسه  12 
كلاسه  بركت بلال حبشي در جزيره  قشم نيز آغاز 
شد.  البته رئيس س��تاد اجرايي فرمان امام )ره( 
كار را به همين جا ختم نكرد و در راستاي تحقق 
تدابير رهبر معظم انقلاب در زمينه  رفع محروميت 
از مناطق كم برخوردار و نيازمند كشور و همچنين 
اقتصاد مقاومتي، براي توسعه، پيشرفت و آباداني 
همه جانبه  جزيره  هرمز تفاهم نام��ه   اي 3 هزار و 

776 ميليارد ريالي هم با اس��تانداري هرمزگان 
منعقد ك��رد. تفاهم نام��ه اي كه به امض��اء دكتر 
محمدمخبر رئيس ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام)ره( و دكتر فريدون همتي استاندار هرمزگان 
رس��يد تا نيازهاي اصلي مردم و استان هرمزگان 
در صدر ليست اقدامات قرار گيرد.  براساس اين 
تفاهم نامه، ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( 
از طريق بنياد بركت، برنامه ريزي، آماده سازي و 
اجراي الگوي اسلامي- ايراني پيشرفت همه جانبه 

و پايدار جزيره هرمز را به عهده مي گيرد. 
  مردم محور كارها هستند

حالا بنياد بركت مس��ئول اس��ت تا بس��ياري از 
كارهاي زمين مانده و نيازه��اي اول هرمزگان را 
در دس��تور كار خود قرار دهد. اقداماتي همچون 
محروميت زدايي و آباداني و ريشه كن كردن فقر، 
توانمندس��ازي اقتصادي، اجتماع��ي و فرهنگي 
مردم، توسعه و پيشرفت همه جانبه و پايدار جزيره  
هرمز، ايجاد مش��اركت مردم، دولت و بخش هاي 
غيردولتي، كمك به كاهش آسيب هاي اجتماعي، 

افزايش رضايت مندي و اميد به زندگي در مردم، 
افزايش جمعيت و مهاجرت معكوس به جزيره و 
كمك به توسعه  زيرس��اخت هاي زيربنايي مورد 
نياز جزيره كه جملگي از اه��داف اين تفاهم نامه 
عنوان شده است.  جلب مشاركت ها و سرمايه هاي 
داخلي و خارج��ي، طراحي س��اختار مديريت و 
راهبري طرح، انتخاب مشاور مادر براي راهبري 
طرح، ارائه خدمات مشاوره و توانمندسازي جامعه  
محلي و تأمين منابع مالي سهم ستاد هم از ديگر 
تعهدات ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در 
اين تفاهم نامه اس��ت.  »در س��تاد اجرايي فرمان 
حضرت امام)ره(، مطاب��ق بودن طرح ها با اقتصاد 
مقاومتي، رفع محروميت و بهره گيري از ظرفيت 
مردم، چارچوب اصلي اقدامات است. ستاد توسعه 
و پيشرفت جزيره  هرمز هم بايد مردم را محوريت 
كارها قرار دهد.« اينها بخشي از حرف هاي رئيس 
ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( است كه پس 
از امضاي تفاهم نامه عنوان ك��رد و با بيان اين كه 
در نظام جمهوري اسلامي ايران كارهاي سنگين 

و خوبي انجام ش��ده اس��ت، گفت: »لازم است از 
رقابت هاي سياس��ي و جناحي دست برداشت و 
هيچ كاري نبايد اولويتش از س��اماندهي اشتغال 
بالاتر باشد. بايد با بهره گيري از مردم، ظرفيت هاي 
اش��تغال را در كش��ور ايجاد كنيم.« دكتر محمد 
مخبر ادامه داد: »يكي از مشكلات اساسي كشور 
دميدن در ش��يپور نااميدي اس��ت و برخي براي 
آن  كه جريان سياس��ي مقاب��ل را تخريب كنند 
دست به نااميدي مردم مي زنند و مردم را نسبت 
به حاكميت و نظ��ام مأيوس مي كنن��د. اينان با 
رفتارهاي غيرمنطقي و با نااميد كردن مردم براي 
تخريب رقيب سياس��ي، به نظام و ملت به نوعي 
خيانت مي كنند. بايد امي��دواري را با كار، تلاش 
و توليد و اش��تغال در جامعه ايج��اد كنيم.« وي 
خاطرنشان كرد: »اين  كه بگوييم نظام و دولت ها 
در ايجاد اشتغال 6 ميليون نفر مانده است درست 
نيست، بلكه سياست ها و برنامه ريزي هاي نادرست 
باعث ش��ده برخي از پروژه ها روي زمين بمانند و 
شاهد عدم تحقق برخي وعده ها باشيم. زماني كه 
صنايع فولادي و صنايعي را كه ني��از به آب دارد، 
در كوير و مناطق كم آب احداث مي كنيم و براي 
انتقال آب از دريا به اين پروژه ها ميلياردها تومان 
هزينه مي شود، همين سياست هاي اشتباه موجب 

عدم تحقق وعده ها مي شود.«
   هرمز، جزيره اي استثنايي در ايران

براساس گزارش ها س��تاد اجرايي فرمان حضرت 
امام)ره( 84 هزار ميليارد ريال در قالب 25 هزار و 
500 پروژه در 31 استان كشور سرمايه گذاري كرده 
است و حالا جزيره هرمز به دليل ويژگي هايش يك 
استثنا است كه مي شود از اين ويژگي ها و ظرفيت ها 
در راستاي رفع محروميت و توانمندسازي اقتصادي 
و اجتماعي جزيره و ايجاد اشتغال بهره گرفت.  در 
همين راستا و در بازديد رئيس  ستاد اجرايي فرمان 
حضرت ام��ام)ره( از جزيره هرمز ه��م، عمليات 
اجراي��ي 27 پروژه  پيش��گام و محرك توس��عه  و 

پيشرفت همه جانبه و پايدار جزيره آغاز شد.  
در مقابل تمام اقداماتي كه قرار است ستاد اجرايي 
فرمان امام)ه( در اس��تان هرمزگان اجرايي كند، 
اس��تانداري هرمزگان نيز به موج��ب تفاهم نامه 
في مابي��ن ، تعهدات��ي هم چون تس��هيل گري و 
كمك به رفع موانع اجرايي، فراهم سازي شرايط 
و امكانات، كمك به جذب تسهيلات ارزان قيمت  
بانكي و تأمين منابع مالي س��هم اس��تانداري را 
عهده دار ش��ده اس��ت. علاوه بر اين ها، مساعدت 
در تأمين نيروي انس��اني، هم��كاري براي صدور 
مجوزهاي مورد نياز در ساخت، اجرا و بهره برداري، 
اعمال مديريت يك پارچه در اجراي تمامي مراحل 
طرح و تشكيل و راه اندازي ساختار اجرايي طرح 
از ديگر تعهدات اس��تانداري در اي��ن تفاهم نامه 
است. تفاهم نامه اي كه مدت زمان اجراي آن پنج 
س��ال اس��ت و بر اجراي آن كميته اي متشكل از 

نمايندگان دو طرف، نظارت خواهند كرد.
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 توسعه و پيشرفت پايدار جزيره   هرمز 
در دستور كار ستاد اجرايي فرمان امام)ه(

 براساس تفاهم نامه اي 3 هزار و 776 ميليارد ريالي بين ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( و استاندار هرمزگان 
ريشه كن كردن فقر و توانمندسازي اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي مردم، كليد خورد

مستأجران زلزله كرمانشاه همچنان در انتظار وعده مسكني مسئولان
از 30هزار خانه تخريبي بر اثر زلزله كرمانشاه 3هزار خانه در اختيار مستأجران بود

صرفه جويي را از لوله هاي فرسوده آغاز كنيم
 30درصد آب شرب رشت 

در لوله ها هدر مي رود
امسال از هرگوشه و كنار خبرهايي در خصوص كاهش بارندگي و 
ضرورت صرف جويي در مصرف آب به گوش مي رس�د. حالا با اين 
شرايط كه مسئولان نسبت به كاهش ش�ديد ذخاير آبي هشدار 
مي دهند، سرپرست فرمانداري شهرس�تان رشت از فرسودگي 
30 درصدي ش�بكه آبرس�اني شهرس�تان رش�ت خبر مي دهد. 
اتفاقي كه به اعتقاد كارشناس�ان بيش از 45 درصد از منابع آبي 
را در مس�ير انتقال آب هدر مي دهد. مس�ئله اي ك�ه بايد قبل از 
درخواست مسئولان از مردم براي صرفه جويي مدنظر قرار گيرد 
تا ش�بكه آبرس�اني و نحوه مديريت منابع آبي را اص�اح كنند. 

    
در سال زراعي جديد، كل كشور با كمبود بارش باران و كم آبي مواجه 
شده اس��ت و مس��ئولان بر ضرورت صرفه جويي تأكيد مي كنند. اين 
مسئله حتي در استان هاي شمالي همچون گيلان كه هر ساله بخش 
زيادي از بارندگي ها را به خود اختصاص مي دهند هم مش��هود است. 
در اين خصوص مديركل هواشناسي استان گيلان مي گويد: »امسال 
ميزان بارش باران اندازه گيري شده در ايستگاه هاي هواشناسي گيلان 
نسبت به سال گذشته 30 درصد و نسبت به آمار بلندمدت 24 درصد 

كاهش يافته است.«
بهمن كمانگير تأكيد مي كند: »با اين ش��رايط استان گيلان در سال 
زراعي جديد با مشكل كم آبي مواجه است.« لازم به ذكر است كه بارش 
باران از پايان شهريورماه تاكنون در استان گيلان 595 ميلي متر بوده 
و اين ميزان در مدت مش��ابه سال گذش��ته 711 ميلي متر بوده است. 
همچنين به گفته كارشناس��ان با توجه به ش��رايط كنوني و كم آبي، 
بارش هاي پيش بيني شده تا پايان سال هم توان پاسخگويي به كمبود 
بارش هاي س��الانه را ندارد. از اين رو متوليان و كارشناسان حوزه آب 
همواره بر ضرورت صرفه جويي تأكي��د مي كنند و معتقدند اگر بخش 
خانگي تنها 10 الي 15 درصد صرفه جويي كنند، امسال با بحراني مواجه 

نخواهيم شد و نيازي به جيره بندي آب نخواهد بود. 
   سكان مديريت آب در دست متوليان

حالا با اين شرايط كه مس��ئولان بر صرفه جويي بخش خانگي تأكيد 
دارند، نكته جالب اين اس��ت هنوز با اين ش��رايط آب��ي و كمبودهاي 
پيش رو، بخش زيادي از شبكه آبرس��اني فرسوده است و سالانه مقدار 
زيادي از منابع آبي را در مسير انتقال به مناطق مسكوني هدر مي دهد. 
در اين خصوص محمد احمدي، سرپرست فرمانداري شهرستان رشت 
مي گويد: »در حال حاضر بيش از 30 درصد خطوط و شبكه هاي انتقال 
آب روستايي ما فرسوده هستند.« رقمي كه به اعتقاد كارشناسان بيش 

از 45 درصد از منابع آبي را از بين مي برد. 
محبعلي رنج ور، مديرعامل شركت آب و فاضلاب روستايي گيلان نيز 
با تأكيد بر معضل فرسودگي 30 درصدي خطوط آبرساني روستاهاي 
شهرستان رشت، بيان مي كند: »فرسودگي و مستهلك بودن شبكه هاي 
آبرس��اني مهم ترين مش��كل تأمين پايدار آب شرب روس��تاهاي اين 
شهرستان است. از اين رو هرچه سريع تر بايد خطوط انتقال و توزيع آب 

شرب روستاهاي اين شهرستان بازسازي شود.«
اصلاح خطوط آبرساني مسئله اي است كه پيش از نياز به صرفه جويي 
با توجه به ش��رايط موجود بارندگي ها بايد مد نظر قرار گيرد. از اين رو 
با توجه به اينكه مس��ئولان مدعي هس��تند اگر مردم تنها 15 درصد 
بيشتر صرفه جويي كنند مشكل آب هم برطرف مي شود، بنابر اين اگر 
فرسودگي 30 درصدي خطوط انتقال آب كه سالانه حدود 45 درصد 
از منابع آبي را به هدر مي دهد اصلاح شود، نه تنها با همين شرايط آب و 
هوايي نيازي به جيره بندي آب در شهرستان رشت نيست، بلكه منابع 
آبي مازاد هم ذخيره سازي مي شود.  مسئله اي كه نه به دست مردم بلكه 
تنها به دست مسئولان و نحوه مديريت منابع آبي از سوي آنها قابل حل 
اس��ت. از اين رو حالا كه ميانگين بارندگي ها 30 درصد كاهش يافته 

است، بيش از پيش اين مسئله ضرورت يافته است. 

 ايجاد فناوري هاي نوين 
در تأسيسات پارس جنوبي بوشهر

مديرعام�ل س�ازمان منطق�ه وي�ژه    بوشهر
اقتص�ادي ان�رژي پ�ارس از ايج�اد 
فناوري هاي نوين در تأسيسات پارس جنوبي از جمله پايش آناين 

وضعيت آب و هوايي، كنترل HSE خبر داد. 
مهدي يوسفي با بيان اينكه قدمت ايجاد تأسيسات پارس جنوبي به 20 سال 
گذشته بر مي گردد اظهار داش��ت: در ايجاد اين تأسيسات از زمان ساخت و 
راه اندازي توجه ويژه اي به حوزه فناوري اطلاعات و الكترونيك شده است.  وي 
با اشاره به اينكه ظرفيت انساني در منطقه ويژه پارس جنوبي افزون بر100 
هزار نفر است خاطرنشان كرد: محور و مسير توسعه نسبت به گذشته متفاوت 
شده و از حالت سخت افزاري به نرم افزاري سوق يافته است.  مديرعامل سازمان 
منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس با بيان اينكه بسياري از مشاغل با تبديل 
سخت افزاري به نرم افزاري از دست رفته اس��ت تأكيد كرد: با وقوع انقلاب 
صنعتي چهارم تحولاتي در حوزه هاي تجهيزات، توليدات و اشتغال ايجاد 
شده كه بايد همه در اين مهم همسو شوند.  يوسفي با اشاره به اينكه انقلاب 
صنعتي چهارم سبك زندگي، درآمدزايي و ارائه خدمات به جامعه هدف تغيير 
داده است تصريح كرد: در حوزه تأسيسات صنت نفت، گاز و پتروشيمي تمركز 
به سيستم الكترونيكي سوق يافته كه در اين راستا سيستم هاي الكترونيكي 
در تأسيسات پارس جنوبي مستقر شده است.  وي با بيان اينكه پارس جنوبي 
همس��و با انقلاب صنعتي گام برمي دارد افزود: پاي��ش آنلاين وضعيت آب 
و هوايي، كنترل HSE و هم زمان با اعلام خطر، فعال ش��دن سنسورهاي 
جلوگيري از حادثه از ظرفيت هاي الكترونيكي تأسيسات پارس جنوبي است. 

خودنمايي خانه روستايي و سنتي نگارستان 
ايران در نمايشگاه گردشگري تهران      

   گلستان مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشـگري اسـتان گلسـتان از 
خودنمايي خانه روستايي و سنتي نگارستان ايران در يازدهمين 
نمايشگاه بين المللي گردشگري و صنايع وابسته تهران خبر داد. 
ابراهيم كريمي با بيان اينكه در زندگي روستايي آرامش نقش اصلي را بازي 
مي كند افزود: يكي از مهم ترين ويژگي ها و برتري هاي زندگي روستايي 
نسبت به زندگي شهري همين آرامش است كه تنها در روستاها مي توان به 
آن رسيد.  وي افزود: خانه روستايي و سنتي گلستان در نمايشگاه بين المللي 
گردشگري تهران تصاويري ملموس را از زندگي سنتي نشان مي دهد كه 
در آنها مي توان معماري، آداب و رسوم، صنايع دستي و هنرهاي بومي را از 
نزديك مشاهده و زندگي روستايي را تجربه كرد؛ اين نوع خانه ها فضايي 
را فراهم مي كنند تا مردمان هر سرزمين با گذشته نزديك پدران و مادران 
خود آشنا ش��وند.  كريمي به حضور پررنگ اقوام تركمن در بخش هاي 
مختلف نمايشگاه اشاره كرد و افزود: قوم تركمن در بخش هاي موسيقي 
آييني، صنايع دستي، غذاهاي سنتي، كودك و... حضور بي نظيري در اين 
نمايشگاه دارند كه مورد استقبال بازديدكنندگان نيز قرار گرفته است.  وي 
اضافه كرد: در بخش موسيقي آييني نمايشگاه بين المللي گردشگري تهران 
از حضور كودكان و نوجوانان استفاده شد چرا كه در اين نمايشگاه غرفه اي با 
نام گردشگري و كودك وجود دارد و به همين دليل از اين گروه استفاده شد 
و خوشبختانه اجراي اين عزيزان مورد توجه و استقبال حاضران در سالن و 

همچنين در فضاي باز نمايشگاه قرار گرفت. 

 بليت فروشي پروازهاي فرودگاه پارس آباد
 از دهه فجر      

فرماندار شهرستان پارس آباد از بليت     اردبيل
فروشـي پروازهاي فرودگاه پارس آباد 
در مسير پارس آباد – تهران و بالعكس از ايام الله دهه فجر خبرداد. 
اكبر صمدي گفت: بعد از چندين سال با فعال شدن فرودگاه پارس آباد 
كه به اذعان همه از بهترين شرايط پرواز برخوردار است ما قادر خواهيم 
بود علاوه بر دائر كردن پروازهاي مس��افربري نس��بت به دائر كردن 
پروازها با هدف جابه جايي محموله هاي تولي��دي در منطقه اقدامي 
جدي و عملياتي انج��ام دهيم.  وي با بيان اينكه ب��ا راه اندازي مجدد 
فرودگاه پارس آباد امروز يك دستگاه هواپيما براي چك كردن دستگاه 
كمك ناوبري فرودگاه پارس آباد پروازي را از تهران به پارس  آباد انجام 
داد، خاطرنشان كرد: براساس اعلام مسئولان فرودگاه هاي كشور اين 
تجهي��زات و امكانات كمك ناوبري فرودگاه پارس آباد هيچ مش��كلي 
ندارد و توان پاسخگويي به پروازهاي مس��تقيم پارس آباد به تهران و 
بالعكس را دارد.  فرماندار پارس آباد از ش��روع بليت  فروشي پروازهاي 
فرودگاه اين شهرس��تان خبر داد و افزود: در حال رايزني با مسئولان 
شركت هواپيمائي جمهوري اسلامي ايران هستيم تا تعداد پروازها و 
مسيرهاي مختلف را تقويت كرده و توسعه دهيم.  صمدي ادامه داد: 
فرودگاه پارس آباد با توجه به اينكه در يك موقعيت و شرايط مناسبي 
قراردارد ب��ه راحتي مي توان ب��ا تقويت و توس��عه پروازهاي داخلي و 
خارجي در اين فرودگاه زمينه استقبال خوبي را از اين فرودگاه مهيا 

كرده و توان عملياتي كردن پروازهاي مختلف را فراهم كرد. 

باس   آماده شدن 7 دستگاه اتوبوس ترن 
براي فعاليت در خط تندرو در كرج      

رئيس سازمان حمل و نقل بار و مسافر     البرز
شـهري شـهرداري كـرج گفـت: بـا 
آماده سـازي خط BRT در خيابان بهشـتي كرج، هفت دستگاه 
اتوبوس دو كابين جديد، آماده خدمت رسـاني در اين خط شدند. 
عزيز صدرنژاد افزود: راه اندازي خط اتوبوس تندرو موسوم به BRT در شهر 
كرج، موضوعي بود كه شهروندان سال ها انتظار راه  اندازي آن را كشيدند 
كه به فضل خداوند و پيگيري هاي شهردار و شوراي اسلامي شهر، افتخار 
داريم تا شاهد راه اندازي اين خط تا پايان بهمن ماه باشيم. وي با اشاره به 
مزيت بهره برداري از اتوبوس هاي جديد در خط تندرو گفت: اين اتوبوس ها 
از جديدترين اتوبوس هاي در ون شهري و مجهز به تكنولوژي هاي روز دنيا 
هستند كه داراي دو كابين مجزا با 84 صندلي بوده و گنجايش جابه جايي 
بيش از 150 نفر مسافر ايستاده و نشس��ته را دارند.  صدرنژاد اضافه كرد: 
اتوبوس هاي جديد امكاناتي همچون رمپ معلولان و امكان ورود به اتوبوس 
بدون پيمودن پله )ارتفاع هم س��طح زمين( را دارا مي باشند.  وي گفت: 
اميدواريم با بهره برداري از اين اتوبوس ها در ايام مبارك دهه فجر، بتوانيم به 

وظيفه خود در خصوص ارائه خدمات مطلوب به شهروندان عمل كنيم. 

حالا به راحتي مي توان رد پاي ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( را 
در استان ها و به خصوص مناطق كم برخوردار به خوبي ديد. ستادي كه 
در راستاي تحقق تدابير رهبر معظم انقاب در زمينه   محروميت زدايي و 
اقتصاد مقاومتي فقط به آباداني مي انديشد و هيچ مرزي براي خود قائل 
نيست. از روستاهاي محروم كردستان و خراسان جنوبي و سيستان گرفته 
تا كرمان و كهگلويه و بوير احمد و لرستان و.... اين بار هرمزگان مقصد آنان 
بوده تا به گفته رئيس س�تاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( و بر اساس 

تفاهم نامه اي كه بين اين ستاد و اس�تاندار هرمزگان به امضا رسيد قرار 
شده توسعه و پيشرفت همه جانبه و پايدار جزيره  هرمز، محروميت زدايي، 
آباداني و ريش�ه كن كردن فقر، توانمندس�ازي اقتص�ادي، اجتماعي و 
فرهنگي مردم، ايجاد مشاركت مردم، دولت و بخش هاي غيردولتي، كمك 
به كاهش آسيب هاي اجتماعي، افزايش رضايت مندي و اميد به زندگي در 
مردم، افزايش جمعيت و مهاجرت معكوس به جزيره و كمك به توسعه  
زيرس�اخت هاي زيربنايي مورد نياز جزيره در دس�تور كار قرار بگيرد. 

ميترا شهبازي

محمدرضا هاديلو
   گزارش يك

88498441سرويس  شهرستان

راه اندازي خوشه چاقو زنجان در سال ۹7   
براي توسـعه صنعت چاقو در اسـتان    زنجان
زنجان يك خوشه تشكيل مي شود كه 
در اين خوشه ضمن شناسايي نقاط قوت و ضعف و توليد محصول با 
كيفيـت، توسـعه صـادرات نيـز در دسـتور كار قـرار دارد. 
امير حميدنيا مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان زنجان با اعلام 
خبر فوق و با اشاره به اينكه در حال حاضر مطالعات امكان سنجي خوشه 
چاقو نهايي شده است گفت: با تهيه نقشه خوشه هاي صنعتي، صنايعي كه 
قابليت تبديل شدن به خوشه دارند شناسايي و اولويت بندي شدند.  وي 
با اشاره به اينكه خوشه هاي شناسايي شده در استان زنجان شامل فرش 
دستباف، روي، كفش، چاقو، مس��گري و گردشگري مي شود بيان كرد: 
خوشه فرش چهار سال از فعاليت خود را سپري كرده و براي توسعه خوشه 
كفش نيز اقداماتي از قبيل آموزش، راه اندازي شهرك صنعتي و ايجاد مراكز 
فروش انجام مي گيرد.  حميدنيا خاطرنشان كرد: كار يك خوشه با مطالعات 
امكان سنجي آغاز شده و بعد از شناخت دغدغه هاي ذي نفعان، براي وارد 
شدن به مراحل عملياتي، مطالعه شناختي انجام و بحث هاي بودجه اي 
مطرح مي شود.  وي ترويج فرهنگ كار گروهي و تيمي را از مزاياي تشكيل 
خوشه صنعتي خواند و گفت: احصاي نيازها، ساماندهي فعاليت ها، بازديد از 
طرح هاي موفق، شناسايي حلقه هاي مفقوده و شبكه سازي از ديگر مزاياي 
خوشه ها به شمار مي رود.  مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي استان 
زنجان اشتغال و صادرات را هدف نهايي خوشه هاي صنعتي عنوان كرد و 
افزود: با ارتقاي كيفيت، محصولات در بازارهاي جهاني رقابت مي كنند كه 

اگر از اين موضوعات غافل شويم به نتيجه نهايي نمي رسيم. 


